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a r m a n m e l i . i r

آرمان ملی: در شرایطی که کشور با کمبود منابع دارو و سودهای 
نجومی در ارتباط با ارز دو نرخی 4200 تومانی برای واردات دارو و متریال 
آن روبه رو است، یکی از راه های کسب سود در این روزها، موضوع واردات و 
خرید و فروش دارو است. هنوز موضوع انحصاری مجوز تاسیس داروخانه، 
یکی از موارد پرچالش در میان پزشکان و داروسازان است که در این شرایط 
خبر می رسد که مسئولان دولتی، بیش از 1000 داروخانه در سراسر 
کشور دارند.  با این حال، اخیراً دیوان محاسبات گزارش تفریغ بودجه سال 
1۳۹۹ منتشر کرد که نشان می دهد از حدود 1۳ هزار داروخانه فعال در 
سراسر کشور، موسس ۸12 داروخانه، از کارکنان بخش دولتی و نهادهای 
عمومی غیردولتی هستند. مؤسس 221 داروخانه نیز از کارمندان شاغل 
در پست های حاکمیتی سیاست گذاری، صدور مجوز و نظارت بر امور دارو 
است. اما واکنش رئیس سازمان غذا و دارو مبنی بر انتشار این گزارش، روشن 
است. آن طور که محمدرضا شانه ساز اعلام کرده: »براساس قوانین کشور، 
هیچ منع قانونی بر اینکه یک داروسازی که شاغل در بخش های دولتی 
است داروخانه داشته باشد وجود ندارد. بر همین اساس داروساز هم )مثل 
پزشکان، دندانپزشکان یا متخصصان علوم آزمایشگاهی که می توانند مطب 
و آزمایشگاه و موسسه پزشکی داشته باشند( می توانند داروخانه داشته 
باشند. وقتی قانون منع نکرده پس هیچ کس هم نمی تواند مانع داشتن 
همزمان داروخانه برای داروساز شاغل در مراکز دولتی شود.« شانه ساز 
همچنین در ادامه می افزاید: »نکته دوم این است که قیمت دارو مصوب 
وزارت بهداشت است و کالایی نیست که بتوان با قیمت دیگری فروخت؛ زیرا 
قیمت دارو توسط سازمان حمایت، سازمان غذا و دارو و نمایندگان صنعت 
داروسازی قیمت گذاری می شود بنابراین داروخانه نمی تواند راسا قیمت 
دارو را بالا و پایین کند و اصولا تعارض منافعی هم از این بعد وجود ندارد. 
نکته سوم اینکه داروخانه یک موسسه پزشکی است که خدماتش را بر اساس 
یکسری اصول علمی ارائه می کند و چون منع قانونی وجود ندارد هیچکس 

هم نمی تواند مانع فعالیت و تاسیس داروخانه توسط داروسازها شود.«
  ۶۰ درصد گردش دارویی در اختیار دولتی ها 

طبق آمار در ایران سه هزار و 11 نفر در نوبت دریافت مجوز داروخانه 
هستند. در کشور ما به ازای هر 100هزار نفر 1۳.5 داروخانه وجود دارد، این 
درحالیست که این تعداد در کشورهای اروپایی به ۸۸ داروخانه می رسد. 
برخی از افرادی که در انتظار مجوز تاسیس داروخانه هستند، درخواست 
به سال های پیش باز می گردد و همین امر طی چند وقت سبب اعتراض 
عده ای از آنها در جلوی وزارت بهداشت شده ااست. همان طور که در 12 

مهر امسال، جمعی از فارغ التحصیلان داروسازی که در پی دریافت مجوز 
اشتغال و راه اندازی داروخانه هستند مقابل وزارت بهداشت، درمان و آموزش  
پزشکی تجمع اعتراضی برپا کردند و به انحصار مجوز داروخانه ها معترض 
بودند. آنها همچنین خواهان حذف داروخانه های دولتی که ۶0 درصد 
گردش دارویی کشور را در اختیار دارند، سپردن داروخانه ها و خدمات دهی 
آنها به داروسازهای جوان و نخبه و با انگیزه کشور برای تحول سلامت مردم، 
حذف تمام قوانین انحصارگرایانه و حداقل فاصله و رانت و حداقل امتیاز در 
اعطای مجوز داروخانه بودند. صدایی که تاکنون آنقدر در مقابل دیوار بلند 
وزارت بهداشت، کوتاه است که شنیده نشده است. طبق آیین نامه هاي 
قبلي در این رابطه به ازاي هر 4 هزار و 500 نفر یک داروخانه در کشور وجود 
داشت و هم  اکنون تقریبا تمامي مراکز شهرستان هاي کشور از داروخانه 
اشباع شده و امکان تأسیس داروخانه جدید در آنها وجود ندارد. در حالي 
که هر سال حدود هزار و 400 داروساز از دانشگاه هاي کشور فارغ التحصیل 
مي شوند، ولي به واسطه قوانین دست و پاگیر امکان تاسیس داروخانه براي 
این داروسازان به یک رؤیا تبدیل شده بود و فقط آنهایي قادر به تأسیس 
داروخانه بودند که بتوانند مجوز چند میلیاردي تأسیس داروخانه را بخرند!. 

  معضل قاچاق دارو
اما صدور مجوز برای داروخانه ها، تنها یک روی ماجراست و طی سال های 
اخیر »قاچاق دارو به کشورهای همسایه« به یک معضل جدی آن هم در 
شرایط تحریم ایران بدل شده است. به باور کارشناسان ارز دو نرخی، به این 
باندهای مافیایی که کامیون های پر از داروی آنها که راهی کشورهای عراق 
و ترکیه و افغانستان می شود، عامل اصلی بروز قاچاق دارو است. داروهای 
اروپایی مثل انسولین که با ارز دولتی خریداری می شود و با ارز آزاد فروخته 
می شود. به باور این کارشناسان، انحصار داروخانه  ها، موجب ایجاد مجاری و 
نشت دارو می شود، درحالی که کشور با چالش اساسی دارو دست و پنجه نرم 
می کند. موضوعی که با سامانه تیتک تا حدودی رصد می شود اما در بخش 
بستری و بیمارستانی و همچنین مراکز بهداشت، ثبت داروها انجام نمی گیرد. 
با این حال و بنا به گفته برخی از مسئولان حفره های اصلی نشتی زنجیره 
توزیع شامل داروخانه ها، داروخانه های داخل بیمارستان و شبکه تأمین، 
توزیع و مصرف است. زمانی که صحبت های مدیرعامل سازمان بیمه سلامت 
را مرور می کنیم، بیشتر به این میزان از قاچاق دارو پی می بریم. همان گونه 
محمد مهدی ناصحی به مصرف بی رویه و بسیار بالای دارو در ایران اشاره 
دارد که باور او: »ایران با جمعیت ۸0 میلیونی به اندازه کشور 1.5 میلیارد 
نفری چین مصرف دارو دارد و روابط ناسالم در بازار دارویی ایران زیاد است.!«

ماجراي عجیب مجوز داروخانه؛ باوركردني نیست 

دولتي ها مجوز گرفتند؛ بقيه در نوبت... 
     تاكنون ١۰۰۰ مجوز به دولتي ها داده شده و ٣۰١١ درخواست خصوصي ها در نوبت بي جواب مانده؛ فساد از این آشكارتر؟

کــوتـاه
خطر  افزایش سل در کشور 

ایسنا: رئیس اداره کنترل سل و جذام مرکز 
مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت، 
پاندومی کرونا را عاملی برای اخلال در شناسایی 
موارد مبتلا به سل معرفی کرد. مهشید ناصحی 
افزود: کرونا سبب شده است 2۸ درصد نسبت 
به سال قبل از کرونا افت شناسایی موارد سل را 
در کشور داشته باشیم و این یعنی سل در سایه 
کرونا مغفول مانده است. در طول بیش از یکسال 
و نیم اخیر که درگیر پاندمی هستیم، هرکسی 
که علائم بیماری تنفسی، سرفه و تب داشت، در 
وهله اول هم مردم و هم پزشکان به بروز بیماری 

کرونا شک می کردند.

تولد از مادران ۱۰ تا ۱۴ ساله 
آرمان ملی: مطابق با آمار اولیه شمار موالید 
امسال که از سوی سازمان ثبت احوال کشور 
منتشر شده است، از ۳0 اسفند ۹۹ تا 1۶ مهر 
1400، تعداد ۷۹1 کودک از مادران 10 تا 14 
ساله متولد شده اند. در این میان، 421 کودک از 
مجموع ۷۹1 کودک متولد شده از مادران 10 تا 
14 ساله، پسر و ۳۷0 کودک نیز دختر هستند.  
تاکنون سیستان و بلوچستان با تولد 12۷ پسر 
و 121 دختر از مادران 10 تا 14 ساله طی سال 
1400 در صدر این آمار قرار دارد. خوزستان با 
تولد 4۸ پسر و 44 دختر، خراسان رضوی با تولد 
۳۶ پسر و 2۹ دختر، گلستان با تولد 25 پسر و 
21 دختر، کرمان با تولد 2۳ پسر و 22 دختر و 
آذربایجان شرقی با تولد 25 پسر و 10 دختر در 
صدر آمار کودکان متولد شده از مادران 10 تا 

14 ساله قرار دارند.

سالانه 3 هزار پزشک مهاجرت می کنند
ایلنا : معاون فنــی و نظارت سازمــان نظام 
پزشکی گفت: آمار مهاجرت پزشــکان زنگ 
خطری برای مسئولان است تا با فراهــم کردن 
بسترهای لازم، بهبود شرایط و اصلاح نواقص آن 
را کاهش دهند. علی سالاریان افزود: متاسفانه 
شرایط کاری مطلوبی برای جامعه پزشکی فراهم 
نشده و وجود ندارد. باتوجه به استقبال بسیاری 
از کشورها از نیروی پزشک به ویژه در سال های 
اخیر که پاندمی کرونا در جهان شایع شده است، 
صنوف مختلف جامعه پزشکی ترجیح می دهند 

که مهاجرت کنند.

انتقال آب از طالقان به تهران 
ایلنا: مدیــرعامــل شــرکت آب و فاضلاب 
استان تهران گفت: فعلا برای کمک به شهرداری 
تهران روان آب هایی که در فصل بارش ایجاد 
می شود را اجازه می دهیم وارد فاضلاب شود، 
اما واقعیت این است که این آب باید از فاضلاب 
تفکیک شود. محمدرضا بختیاری درباره انتقال 
آب طالقان به تهران و انتقادات زیست محیطی 
که به این انتقال بین حوزه ای وارد است، گفت: 
انتقال مشکلی ندارد و تونل جایگزین خط لوله 
می شود. او در واکنش به اینکــه انتقال آب بین 
حوزه ای پیامدهای زیست محیطی دارد، اظهار 
کرد: این اتفاق افتاده است و قرار نیست آب 
اضافه ای به تهران منتقل شود، همان میزان 
آب که با خط لوله منتقل می شده، قرار است 
با تونل منتقــل شود و هیچ اتفاقی نمی افتد. 
هیچ مقــداری از ظرفیت طالقان کم نمی شود 

و صفر است.

گــزارش
گام دیگر قاضي القضات 

ادامه از صفحه 2/ اژه ای عنوان کرد: در یک 
دوره رئیس وقت قوه قضائیه همین کار را انجام 
داد، اما با توجه به حساسیت تشخیص موضوع 
و لزوم انجام این کار توسط افراد دارای فهم 
دقیق و قدرت استنباط که بعضا باید درباره نظر 
کارشناسی خود به رئیس قوه توضیح هم بدهند 
که باعث اطاله رسیدگی بلند مدت می شد. 
رئیس قوه قضائیه با بیان این که »طولانی شدن 
فرایند اعمال ماده 4۷۷ موجب بروز نارضایتی 
مردم می شود«، به طرح این سوال پرداخت که 
چرا اساسا یک قاضی باید حکمی صادر کند 
که خلاف بیّن شرع باشد و چرا در برخی موارد، 
این مسأله تکرار هم می شود؟ اگر قاضی حکم 
خلاف بین شرع صادر می کند باید مورد سوال 
قرار بگیرد و در مراجع مربوطه پاسخگو باشد. 
رئیس دستگاه قضا اذعان کرد: گاهی اوقات 
درباره یک موضوع اختلاف برداشت وجود دارد 
و ممکن است یک قاضی نظری داشته باشد 
که با نظر قاضی دیگری تفاوت داشته باشد که 
این مسأله را نمی توان خلاف شرع بیّن دانست. 
رئیس قوه قضائیه تداوم اجرای قانون ماده 4۷۷ 
با شرایط رسیدگی بلند مدت و پیچیده فعلی را 
غیر قابل قبول دانست. رئیس دستگاه قضا از 
معاون قضایی قوه قضائیه و رئیس دیوان عالی 
کشور خواست که پرونده های مشمول ماده 4۷۷ 
را به صورت غیرانتخابی مورد بررسی قرار دهند 
و اگر با مواردی برخورد کردند که آرای محاکم 
یک استان یا قاضی یک شعبه در طول ماه یا چند 
ماه خلاف بیّن شرع تشخیص داده شده، موضوع 
را با جدیت پیگیری کنند و علت آن را از قاضی 
مربوطه جویا شوند. محسنی اژه ای همچنین به 
معاونت حقوقی قوه قضائیه مأموریت داد با کمک 
دیگر بخش های قضایی و با استفاده از نظرات 
کارشناسان و اعضای کمیسیون قضایی مجلس 
علل و عوامل شکل گیری درخواست های ماده 
4۷۷ را بررسی و راهکارهای اصلاحی در خصوص 

نحوه اجرای این ماده را ارائه کنند.

از زمانی که اپ های جدید با قابلیت فیلتر قابل توجه چهره وارد 
بازار شده، مدت زمان زیادی سپری نشده است. به سادگی و در 
کمترین زمان چنین ابزاری قابلیت دانلود و نصب در سیستم ها 
را دارا است و می تواند بدون کمترین آموزشی حتی از سوی یک 
دانش آموز ابتدایی مورد استفاده قرار گیرد. با فیلتر عکس شما 
می تواند الگوهای تعریف شده را بر روی هر تصویری پیاده کرده 
و عکس جدید تحویل بگیرید. برای شخصیت ایستاده در قابل 
عکس شاخ بگذارید و یا گوش های خرگوشی به کله اش اضافه 
کنید. چهره عروسکی به او بدهید و با رنگ آمیزی های مختلف 
و تغییر شدت نور، تصویری بسیار متفاوت از قبل ایجاد کنید.

چنین قابلیت هایی از قضا مورد استقبال واقع شده و به ویژه گروه 
سنی نوجوان و جوان به مرحله ای از مصرف فیلتر رسیده است 
که عکس های واقعی را بارگزاری نمی کند و تازمانی که تصویری 
فیلتر نشده به اشتراک عمومی نمی رود.  شبکه های اجتماعی پر 
شده است از تصاویری که زمین تا آسمان با کاربر اصلی فاصله 
دارد و هیچ شباهتی بین او و تصاویر فیلتر شده اش نیست. 
فیلترینگ عکس گویی افراد را از خود ربوده است. هیچ کس خود 
واقعی اش را نمی پسندد. افراد تمایل دارند، تصویری غیرواقعی از 
خود ارائه کرده و در برده داری نوین اپ ها غرق شوند. قالب های 
تعریف شده برای تصاویر بانوان که برجسته کردن لب ها و رنگی 
کردن چشم ها را موجب می شود و حس و حال آسیب پذیر و 
مظلوم نمایانه  و همچنین شهوانی به او می دهد، در بین دختران 
و زنان جوان به مد روز تبدیل شده است. در شبکه های اجتماعی 
به جای معرفی خود واقعی افراد در تصاویر پروفایل، تصاویری 
غیرواقع به نوعی فریب مخاطبان و دنبال کننده ها شده است. 
اما فیلترینگ که در ظاهر به دنبال خرگوشی و عروسکی کردن 
چهره ها است، چه پیامدهای اجتماعی دارد؟ فیلترینگ چهره و 
بازسازی آن به شکلی غیرواقعی شاید در ابتدا برای جامعه ای که 
درگیر بزک ظاهری است، خوشایند باشد اما در ادامه منجر به 
بروز بی اعتمادی و ترویج سرخوردگی خواهد شد. افراد با فیلتر 
چهره خود، هم من واقعی و هم دیگران را تحقیر می کنند و گویی 
چیزی و یا ایرادی در پس چهره و هویت آنها وجود دارد که باید 
پنهان شود. برای رفتارهای شوآف جوانان به نظر می رسد این 
موضوع یک تفریح و یک بازی در فضای مجازی است اما تبعات 
آن در رفتار افراد به شکلی زیرپوستی پنهان شده و به مرور زمان 
فیلترینگ می تواند به متون معرفی افراد در شبکه های اجتماعی، 
پست ها و پیام های ارسالی و در ادامه رفتارهای اجتماعی تسری 
یابد. افراد همان طور که چهره شان را فیلتر می کنند، صداقت 
کلامی و رفتاری را نیز پس پرده نهاده و به مرور زمان نسخه های 
غیرواقع از خود را در فضاهای مجازی بازسازی می کنند. به ویژه 
برای جوامعی که فعلا در بحران نمایش و عرض اندام بصری 
است این مهم برجسته تر است. مطابق بررسی ها هر چند تلگرام 
بیشترین میزان کاربران در ایران را دارد اما اینستاگرام با بستر 
تصویر، یکی از رایج ترین پلتفرم ها بوده و به ویژه برای جوانان و 
نوجوانان جذابیت ویژه ای دارد.بخش عمده ای از تصاویر رد و 
بدل شده در شبکه های اجتماعی به فیلتر چهره به مرحله ای 
رسیده است که سلیقه قالب جامعه را در حد چارچوب های اپ ها 
کاهش داده و افراد از جنس مخالف انتظار قرار گیری در چنین 
چارچوب هایی را دارند. اما سیلی سرد واقعیت زمانی که افراد از 
فضای مجازی فاصله می گیرند، بحران هویت و انسان هایی با 
چند شخصیت را موجب می شود. افراد در شبکه های اجتماعی 
تصویری از خود ارائه می کنند که در دنیای واقعی تداوم و امکان 
بروز و ظهور ندارد. نتیجه این است که بسیاری از روابط اجتماعی 
زمانی که از فضای مجازی به دنیای واقعی کشیده می شود، دچار 
اختلال و آشفتگی است. بی اعتمادی، اتهام، توهین و تهمت به 
من های غیرواقعی بحرانی است که نسل آینده را تهدید می کند.

فیلتر، صنعت تحقیر چهره! 

روی خط آرمان ملی

     88760176                                              
پروتکل بهداشتی

چرا مردم نسبت به کرونا بی تفاوت شده اند، شرایط روز به روز 
سخت تر می شود، امیدوارم پیک ششم کرونا را شاهد نباشیم. 
مسئولان تمهیداتی بیندیشند تا مردم ساده انگاری در این 
احدی از تهران  خصوص  نداشته باشند. 

اینترنت
وضعیت اینترنت افتضاح است و از کندی سرعت اینترنت 
خسته شده ایم. در خانه هم دانشجو و هم دانش آموز داریم. از 

مسئولان درخواست رسیدگی به این موضوع را داریم.
محمدزاده از تهران 

اجاره خانه
چرا مسئولان به فکر مستاجران نیستند. هر مالکی خودش  تعیین 
می کند چقدر اجاره بگیرد. در حال حاضر فقط می توانیم اجاره خانه 

را بدهیم و دیگر چیزی برای خرج ومخارج زندگی نمی ماند.
یک شهروند از تهران

قلیان سرا
به هر خیابانی که سر می زنیم نزدیک به چند قلیان سرا است. 
در این اوضاع کرونایی نباید قهوه ها خانه و قلیان سراها باز باشند. 

از مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند.
كمالی از تهران 

سن ازدواج
در حال حاضر به دلیل مشــکلات مسکن، مالی و هزاران 
مشکلات دیگر سن ازدواج بالا رفته است و هیچ جوانی در حال 
حاضر در این برهه از زمان نمی خواهد خود را درگیر زندگی و 
ازدواج کند. جا دارد مسئولان تمهیداتی بیندیشند تا مشکلات 
مسکن و کار که در وهله اول برای شروع یک زندگی ساده می باشد 

را مهیا کرده تا جوانان ما بتوانند زندگی جدیدی تشکیل دهند.
بیگی از اصفهان

ونوس بهنود
فعال رسانه ای 

یـادداشــت »آرمان ملی« از بازتاب گسترده ویدئو جنجالی بازداشت یک زن گزارش می كند:   

آزمودن یک خطا؛ چندبار... بس نیست؟ 
     2۶ دستگاه دیگر چه می كنند كه گشت ارشاد نماد مبارزه با بدحجابی شده است؟

 پاسارگاد 
نمادی از مدنیت است

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی گفت: پاسارگاد نمادی 
از مدنیت است، بنابراین پاسارگاد 
متعلق به شخصیت جهانی کوروش 
است صرف نظر از اینکه در اینجا دفن 
شده یا نشده آنچه مهم است احترام به 
شخصیتی است که متعلق به ایرانیان 
است. سید عزت ا... ضرغامی در حاشیه 
بازدید از میراث جهانی پاسارگاد اظهار 
کرد: منطقه گردشگری پاسارگاد از 
جمله موضوعاتی است که در سفر 
مورد  فارس  به  ریاست جمهوری 
توجه است و برای آن اعتبار در نظر 
گرفته شده است. پاسارگاد نمادی 
از مدنیت است، بنابراین پاسارگاد 
متعلق به شخصیت جهانی کوروش 
است صرف نظر از اینکه در اینجا دفن 
شده یا نشده آنچه مهم است احترام 
به  متعلق  که  است  به شخصیتی 
ایرانیان است.  در تحقیقاتی که انجام 
دادم شخصیت اسکندر در هالیوود 
نمی تواند ذی القرنین باشد، کوروش 
شاید اولین کسی است که تلاش کرد 
ازنظر قدمت تاریخی اقوام و قبیله ها را 

به وحدت برساند. 

 نگران موج ششم 
نیستیم

 21 درصد مردم 
واکسن نمی زنند!

 وزیر بهــداشت با اشــاره به 
رتبه نخست ایران از نظر ســرعت 
واکسیناسیون در دنیا گفت: با این 
حجم از واکسیناسیون انجام شده 
دلهره و نگرانی بابت اوج گیری موج 
ششم نداریم. بهرام عین ا...ی اظهار 
بالای  حجم  با  خوشبختانه  کرد: 
واکسیناسیون صورت گرفته احتمالا 
تزریق واکسن در عرض 2 ماه به مرز 
۷0 میلیون دوز برسد. در یک هفته 
هشت میلیون و 200 هزار دوز، یعنی 
به اندازه کل کشور های همسایه، 
واکسن تزریق کردیم. همچنین در 
عرض 2 ماه ۶5 میلیون دوز واکسن 
تزریق شده که این یک کار انقلابی به 
حساب می آید. عین اللهی خاطرنشان 
کرد: برای موج ششم تمهیدات لازم 
انجام گرفته و بیمارستان ها در حال 
آماده باش قرار دارند. پرسنل، پزشکان، 
پرستاران و کمیته های علمی ما نیز در 
حال آمادگی هستند، اما در مجموع و با 
تجربیاتی که از قبل داشته ایم، نگرانی 

بابت درمان وجود ندارد. 

فــوق تخصص مــراقبت های ویژه 
کمیته علمی کرونــا و رئــیس بخش 
عفونی بیمارستان مسیـح دانشوری 
گفت: براساس مطالعه ای که انجام 
شده 21 درصد از ایرانیان اعلام کردند 
نمی خواهند برابر کرونــا واکسینــه 
شوند. محمدرضا هاشمیان، افزود: 
حدود یک هفته است در بخش های 
اورژانس و بخش های معمولی میزان 
بیماران بالاتر از هفته های گذشته 
بوده است. همچنین آمار روزانه نیز 
همین موضوع را نشان می دهد. به رغم 
سرعت واکسیناسیون و حرکت بزرگی 
که در وزارت بهداشت جدید اتفاق 
افتاده است، هنوز میزان واکسیناسیون 
در کشور کافی نیست. مقاومت برابر 
واکسن در بسیاری از جاهای دنیا، حتی 
بیش از ایران وجود دارد اما راهکارهایی 
که برای جبران این موضوع به طور 
جدی رعایت می شود به طوری که 
در کشور کانادا افرادی که واکسن 
نمی زنند، مجبور به مرخصی شدند و 

باید بدون حقوق در منزل باشند.

در این میان و باردیگر انتشار یک فیلم از برخورد 
خشن و شدید نیروهای گشت ارشاد در یکی از 
خیابان های تهران آن هم در هفته نیروی انتظامی 
حاشیه ساز شد. انتشار ویدئو این برخورد خشن، 
سبب شد که سرهنگ پیام کاویانی، رئیس پلیس 
امنیت پایتخت اعلام کند، که »برخورد خارج از 
ضوابط را نمی پذیریم و در این مأموریت برخورد 
نامناسب و خارج از ضوابط مأموران قابل قبول 
نیست؛ با مأموران متخلف برخورد انضباطی شد.« 
در آبان ۹۷ نیز و در دانشگاه آزاد سوهانک برخورد 
گشت ارشاد با یک دختر در مقابل دانشگاه حاشیه 
ساز شد، اما رئیس پلیس پایتخت درباره آن اتفاق 
گفت: »یکی از وظایف نیروی انتظامی برخورد با 
کسانی است که امنیت اخلاقی جامعه را به مخاطره 
می اندازند.« در تیرماه سال ۹۸ نیز  برخورد خشن 
پلیس با یک دختر جوان در یکی از پارک های شرق 
تهران نیز حاشیه سازی فراوانی ایجاد نمود که سردار 
حسین رحیمی فرمانده انتظامی پلیس تهران بزرگ، 
اعلام کرد که »دو مأمور این نهاد به دلیل برخورد 
نامناسب با بانوان در این پارک از مسئولیت خود 

عزل شدند.« 
  تقدیر به جای برخورد! 

اما بدترین این اتفاقات در فروردین سال ۹۷ رخ 
داد که درگیری لفظی یک دختر با نیروی زن گشت 
ارشاد، سبب کتک کار و برخورد خشن وی با او شد. 
اتفاقی که آن قدر جنجال برانگیز بود که معصومه 
ابتکار معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری 
و رحمانی فضلی، وزیر وقت کشور به آن واکنش 
نشان دادند و دفتر سخنگوی نیروی انتظامی درباره 
این موضوع ضمن ابراز تاسف از اتفاق صورت گرفته 
تاکید کرد که »پلیس به هیچ وجه چنین رفتارهایی 
را تایید نمی کند.« اما چند روز بعد، فرمانده ناجا از 
آن مامور زن گشت ارشاد تقدیر کرد و همین امر 
موجب انتقاد یک عضــو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شد و علیرضا رحیمی در 
توتیتر نوشت: »سردار رحیمی رئیس پلیس تهران 
نیز با تکذیب خبر تعلیق مامور زن گشت ارشاد، گفت 
که بررسی های تکمیلی نشان داده این مامور هیچ 
قصوری نداشته است و با اقتدار از ماموران گشت 

ارشاد دفاع می کنند.« خشونت چیزی را درست 
نمی کند اما بر کســی پوشیده نیست که گشت 
ارشاد برای موضوع برخورد با ناهنجاری های جامعه 
تاسیس شده، اما نادیده گرفتن حقوق شهروندی و 
حتی در صورت اثبات جرم یک فرد با برخورد خشن، 
هیچگاه مورد تایید نبوده است، آن هم در مقوله ای 
که به باور بسیاری از کارشناسان موضوع بدحجابی با 
برخوردهای قهری و خشونت آمیز اصلاح نمی شود 
و نیاز به اقدامات پیشگیرانه فرهنگی دارد. در این 
بین، ۳00 وظیفه ایجابی بر عهده 2۶ دستگاه 
اجرایی گذاشته  شده تا حجاب و عفاف را در جامعه 
تقویت کنند، اما در نهایت نیروی انتظامی با گشت 
ارشاد پای کار است که آن هم به دلیل استفاده از 
افرادی که آموزش های لازم را ندیده اند و جایگاه 
و اهمیت لباس مقدسی که بر تن دارند را هیچگاه 
درک نکرده اند، منجر به اینگونه اتفاقات می شود. 
یکی از راهکارهای گسترش فرهنگ عفاف و حجاب، 
اجرایی کردن مصوبه 42۸ است که در تاریخ 1۳ 
دی 1۳۸4 به تصویب شورای عالی انقلاب فرهنگی 
رسید. بر اساس این طرح 2۶ وزارتخانه، از جمله 
سازمان صداوسیما با ۳1 وظیفه برای گسترش 
فرهنگ حجاب و عفاف در رأس قرار دارد و سپس 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت آموزش  و 
پرورش و نیروی انتظامی هر کدام با 21 وظیفه، 
سازمان تربیت بدنی، وزارت علوم و وزارت بهداشت، 
سازمان جوانان، وزارت بازرگانی، سازمان تبلیغات 
اسلامی، وزارت کشور، ستاد امربه معروف و نهی از 
منکر و سازمان میراث فرهنگی، وزارت امور خارجه 
و شهرداری، وزارت مسکن و سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی، وزارت ارتباطات، وزارت راه و مجلس 
شورای اسلامی، نیروی مقاومت بسیج و مرکز زنان و 
خانواده  سازمان بهزیستی، وزارت کار و قوه قضائیه 

را بر عهده  دارند.
  یک اتفاق در روزگار شیشه ای 

طی سالیان اخیر و با توجه به بروز این اتفاقات، 
جایگاه  و  اهمیت  به  کارشناسان  از  بسیاری 
آموزش های اجتماعی در نهاد پلیس تاکید دارند. 
در این رابطه یک جامعه شناس و به بهانه انتشار این 
فیلم در فضای مجازی به »آرمان ملی« می گوید: در 

شرایطی که جامعه شیشه ای شده و باید نیروهای 
پلیس حرفه ای تر عمل کنند، این گونه برخوردها 
می تواند به اعتبار پلیس لطمه وارد نماید و بهانه را 
دست افرادی که قصد دارند، این نهادها را زیر سوال 
ببرند، بدهد. امروزه با این حجم از تکنولوژی باید 
همه سازمان ها و نیروهای شان حرفه ای عمل کنند 
و گرنه دچار مشکل می شوند. بهرام بیات می افزاید: 
واقعیت این است که متولیان اگر احساس کنند که 
عملکردشان در کیفیت و آبروی سازمان تاثیرگذار 
است، قطعا دیگر نظیر این اتفاقات رخ نمی دهد و 
نکته مثبت شبکه های اجتماعی در عصرحاضر این 
است. آنها وقتی می دانند که مردم ناظر بر رویدادها 
و عملکردشان در رسانه ها و فضای مجازی هستند، 
نیروها و کارمندان شان را توجیه و آموزش می دهند 
و نتیجه رفتار آنها در جامعه به شکل گسترده ای 
منعکس می شود. خود پلیس به دلیل نوع فعالیت 
اجتماعی اش بیش از هر سازمان دیگری، درگیر این 
موضوع است و خود این سازمان می داند که عملکرد 
اشتباهی نیروهایش به شدت به سرمایه اجتماعی 
پلیس ضربه وارد می کند. از آن طرف اگر عملکرد 
آنها درست باشد باعث افزایش سرمایه اجتماعی آنها 
خواهد شد. وی معتقد است: شیشه ای شدن جامعه 
و زیر ذربین بودن سازمان ها و نهادها توسط مردم 
امر منفی نیست و اظهار می کند: البته این بحث نیز 
وجود دارد که برخی با قرض ورزی و خط گرفتن از 
رسانه های ضد انقلاب، اول و آخر فیلمی را می زنند 
و با انتشار آن در فضای مجازی به تشویش اذهان 
عمومی پرداخته و به اعتبار یک سازمان خدشه 
وارد کنند، آن زمان است که خود پلیس فتا می تواند 
با این افراد برخورد جدی کند. بنده بر این باورم 
که شیشه ای شدن دنیا باعث می شود که ادارات و 
سازمان ها عملکردشان را اصلاح کنند. البته ناگفته 
نماند که اگر این امر به یک رویه تبدیل شود، آن 
زمان پلیس نمی تواند در انجام وظیفه خود موفق 
و به نوعی دستش بسته می شود. اینگونه اتفاقات 
باعث می شود که پلیس به نوعی نتواند وظایف خود 
در جامعه به درستی انجام و با مجرمان برخورد کند. 
درحقیقت برخی از مجرمان با این روش برای خود 

سپر می سازند.

آرمان ملی- منیره چگینی:  همزمان با هفته نیروی 
انتظامی كه با شعار »پلیس مقتدر، قانونمدار و امین مردم« 
برگزار می شود، انتشار فیلمی از برخورد غیرحرفه ای یک 
فرد در نیروهای گشت ارشاد پلیس با یک دختر در تهران 
موجب واكنش های بسیاری شد. این اولین باری نیست 
كه اینگونه فیلم ها از خشونت افرادی كه نمی دانند هر 
حركت شان در خیابان های شهر در تیررس دوربین های 
تلفن همراه قرار دارد، برای نیروی انتظامی حاشیه ساز 
می شود و راه  را برای انتقاد هموار می سازد. طی سال های 
اخیر، تقریبا هر از چندگاهی انتشار یک فیلم از درگیری 
یک مامور گشت ارشاد با دختران و زنان، برای نیروی 
انتظامی كه تلاش  آنها در حفظ آرامش و امنیت كشور 
تحسین برانگیز است، به چالش می كشاند. به باور 
كارشناسان، اینگونه رفتارها از افرادی كه از لباس و نشان 
پلیس سوء استفاده می كنند و به خود اجازه می دهند 
هرگونه رفتاری را با شهروندان انجام دهند، فارغ از نادیده 
گرفتن حقوق شهروندی آنها، زحمات و خون شهدایی كه 
برای دفاع در مرزهای كشور و در نبرد با سوداگران مواد 

مخدر جانفشانی می كنند، را به حاشیه می برد.


